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Bøyingsmønster

INNLEIING
(Følg med i dette avsnittet når du hører  på lydprøvene på CD frå spor 12)

Spor 13:
Her skal vi prøve å forklara mønsteret i surndalsmålet utan å bruke for

mange faguttrykk. Vi har samla så mykje stoff i nokre få setningar at du kanskje
må ta dei i små porsjonar så du ikkje skal misse tråden.

Nynorsk grammatikk byggjer på norske dialekter. Skriftspråket er eit slags
minstemål, der ein har gjort eit utval og fastsett ein normal. Dialektene har ofte
mange fleire bøyingsformer enn skriftspråket. Først skal vi sjå på namnorda eller
substantiva. I nynorsk deler vi dei i tre grupper: hankjønnsord, hokjønnsord og
inkjekjønnsord. I surndalsmålet er det likeins, og dei aller fleste orda har same
kjønn som i nynorsk. Men i surndalsmålet deler vi hankjønnsord og hokjønnsord i
to grupper: ord med sterk bøying og ord med svak bøying. Dette kan du sjå i dei
tabellane som kjem etterpå.

I nynorsk har kvart namnord fire former. Det heiter f.eks. ein bil, denne
bilen, fleire bilar, alle bilane. Men i surndalsmålet er det seks former, fordi vi
brukar dativform både i eintal og fleirtal: Vi har ein bil. Vi hentar bil1n. Vi kjører
med bil1a. Når vi har to bila, så brukar vi bilan9n9 og kjører med båe bilå. Bilen er eit
sterkt hankjønnsord. Svake hankjønnsord sluttar oftast på e, slik som ein KæqqKe.
Guten set seg på KæqqKin9n9 og renner ein skjøt med Kæqqkå sin Fleire ungar treng
fleire Kæqqka. Dei tek Kæqqkan9n9 og renner på Kæqqkå nedover bakkan9n9. Ein bakka er
òg eit svakt hankjønnsord med a til slutt. Slike ord som bakka, Slea, doMMa og
nakka er like i eintal og fleirtal: ein Slea og fleire Slea.
Spor 14:

Så er det hokjønnsorda. Ei SJæi har sterk bøying: Du tek SJæi1a og et med
SJæ1n. Er de fleire, treng de fqæra SJæie og et med SJæiå. Ei mu|gg er eit svakt

hokjønnsord. Du tek muggå og tømmer vatnet tu muggån9n9. Har du to muggå og
fyller vatn i båe muggån9n9, så har du vatn i båe muggå.

Dei fleste inkjekjønnsorda er stutte einstavingsord, slik som eit hus. Du går
inni hus1e og blir verande inni husa. Har du fleire hus, kan du bruke alle hus1a, men
du kan ikkje vera i alle huså på same tid. Det er berre unnatak at inkjekjønnsord
endar på e, f.eks eit stykkje. Det heiter eit møt, ikkje eit møte, slik som det gjer i
skriftspråket, og det heiter fleire møt (slik som fleire hus).
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Elles finst det mange særreglar, f.eks. hankjønnsord som bøyest som
hokjønnsord i fleirtal, slik som ein sau. Eller hokjønnsord med hankjønnsbøying i
fleirtal, slik som ei øy. Somme forandrar vokal i fleirtal, slik som surndalsordet for
jente: Viss du kjenner ei dråk, og ho er den gauaste dråKa du veit, så vil du kanskje
gifte deg med sa dråK1en, sjøl om det er maMMa gaua drek1er i Surndala. Du kan sjå
på a|l9l9 drek1e¤N, men du kan ikkje gifte deg med a|l9l9 dråkå. Alt dette står i tabellane.

Kanskje la du merke til at eg sa maMMa drek1er og gaua drek1er? A-ending på
adjektiv og pronomen føre hokjønnsord i fleirtal er eit gammalt målmerke i
Surnadal, men surndalingar flest har slutta å bruke denne forma. ”Det søng så tongt
kreng alla dalasiå”, skriv Hans Hyldbakk i Vårsøg.
Spor 15:

Når vi sit i bil1a, eller kjører med alle bilå våre, seier vi at ordet står i dativ.
På 1900-talet var dativbruken utbreidd i dei fleste dialekter mellom Mjøsa og
Namdalen, men i seinaråra har det gått attende med dativbruken. Det er med dativ
som med andre språkfenomen: Lærte du dei da du var liten, brukar du dei rett utan
å tenkje deg om. I motsett fall må du lære deg reglane, men her blir det ikkje plass
til noko dativkurs. Reglane er stort sett dei same som i offisiell tysk: Dativ blir
bruka
1. i omsynsledd: Du må gi ku1nå mjøl.
2. etter visse verb og etter visse preposisjonar: Vil du hjelpe dråK1en med lækkså?
Eg følgde SJi-dårån9n9 unna bakkå.
3. etter visse preposisjonar, viss noko er i ro på ein plass: Set osten på bor1e! er
ikkje dativ, men: Osten står på bora – er dativ
Spor 16:

Så må vi komma i hug at pronomena følgjer dei same dativreglane som
substantiva. Du får ikkje boka med han9n9, du får ho med 4hånnå. Du får ikkje noko
med ho, men med hænna.

Slik som elles på Nordmøre og i engelsk har vi dobbelt sett med påpeikande
pronomen: ne boka, te fatet og se koppane når dei er nær, og na garden, ta fjellet
og sa fuglane når dei er lenger unna. Kom i hug at det allveg heiter se og sa i dativ:
Hent na boK1a og sjå kva som står ti sa boK1en! Te gåqqv1e er så slite, vi må gi se
gåqqva eit målingsstrøk.
Spor 17:

Adjektiva rettar seg etter det substantivet det står attåt. Oftast er det berre
inkjekjønnsforma som avvik noko særleg: ein gAu gut, ei gAu dråk, gøt9t9 folk, gAue
gutar. Nokre adjektiv med ei meir innvikla bøying er oppført med fleire
bøyingsformer i ordlista: ungen går naKin9n9, dråkja går naKa, barnet går naKe,
ungane går nak1n, det er fullt av nakne ungar. Kva for ein unge, na naknin9n9? Kva
for ei dråk, na naknå?



4

Spor 18:
Verba (eller gjerningsorda) kan vi dele i svake og sterke verb. Tabellane

viser best korleis vi bøyer verba. Dei sterke verba forandrar vokal når vi bøyer dei,
og dei har ikkje ending i notid og fortid: Å fin9n9. Eg fin9n9 ikkje vegen. Eg fan9n9
ikkje vegen i går heller. Eg har ikkje fon9n9e ut kvar eg skal gå. Sauen er fon9n9in9n9.
Kua er fon9n9a. Lammet er fon9n9e. Alle dyra er fo1n9n9.

Vi seier at somme verb er transitive, det vil seie at dei vil ha eit objekt attåt
seg. Andre kan ikkje ha objekt, da kallast dei intransitive. Å flytte er transitivt, for
eg kan flytte både ein stol og ei seng. Men å flyte er intransitivt, for eg kan ikkje
flyte noko. Ofte finst det to verb som liknar på kvarandre, der det eine er transitivt
og det andre intransitivt. Det intransitive verbet har da oftast sterk bøying: Du kan
søKKe ein stein nedi vatnet. Det er du som søKKe steinen, men det er steinen som
sAkk. Når du har sAkkt steinen, har steinen såKKe. På same måten er det med å brin9n9
og å bre|n9n9: Du bren9n9e veden, men det er veden som brin9n9.

Infinitiv Presens Preteritum Perf.part Nynorsk
Trans
Intrans

lægg
lijja (legg)

lægg
legg

la
låg

lakkt
lijje

leggje
liggje

Trans
Intrans

sætt
sit9t9a

sætt
sit9t9

sætt
satt

sætt
sit9t9e

setje
sitje

Trans
Intrans

bre|n9n9
brin9n9

bren9n9e
brin9n9

bren9n9t
bran9n9

bren9n9t
bron9n9e

brenne (sv)
brenne (st)

Trans
Intrans

søKKe
sAkk

søKKe
sAkk

sAkkt
såkk

sAkkt
såKKe

søkkje
søkke

Trans
Intrans

Slæ|pp
Slæpp

Slæppe
Slæpp

Slæfft
Slåpp

Slæfft
Slåppe

sleppe (sv)
sleppe (st)

1. GENERELT

Dette er berre ei samling av døme på dei viktigaste bøyingsmønstera i
surndalsmålet. Mønsteret varierer frå grend til grend og frå generasjon til
generasjon. Liksom i ordlista har vi halde oss til dei formene som Bjarne Østbø
høyrde av heimelsmennene sine. Ovabyggjer, stangvikgjeldingar, todalingar,
åsskardbyggjer og andre må vera merksame på at desse formene kan avvike ein del
frå dei som er bruka i grendene deira. Ei systematisk framstilling av surndalsmålet
på høgt fagleg nivå er ikkje dette meint å vera. Ord som avvik sterkt frå det
”normale” bøyingsmønsteret, er som regel oppførte med fullstendig bøying i
ordlista.
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1.2 Lydforandringar under bøying

Både når vi bøyer substantiv og verb, ser vi ofte eit skifte mellom ein opnare og
ein trongare variant av vokalen (A/ø, ø/y, æ/e, e/i) og skifte mellom velar og
palatal konsonant (kk/KK, gg/jj, MM/n9n9): mAkk - møKK1a, løMM - lyn9n91en,
vægg - vejj1en, reMM - rin9n91en (møkk, lyng, vegg, ring)
SløKKe - SlAkkt, byjje - bøggd, sten9n9e - stæMMt, rin9n9e - reMMt, (sløkkje, byggje,
stengje, ringje) (Open vokal + velar konsonant, trong vokal + palatal konsonant.)
Vokalane a, o, u, å skiftar ikkje på denne måten, men konsonantforandringa er den
same: faMM - fan9n91e, bokk - boKK1en, pqugg - pqujj1en, dågg - dåjj1a (fang, bukk,
plugg, dogg).
Denne skiftinga er meir utbreidd i nerbygda enn i øverbygda.

1.3 Bortfall av e i slutten av ord

Dette er vanleg i surndalsmålet liksom i andre nordmørs- og trøndermål. Bortfall
av e fører gjerne til ein ”dobbelstøyt” (cirkumfleks) på hovudvokalen: kake blir til
ka|k, særleg viss ordet er trykksterkt i setninga. Men cirkumfleksen er ikkje like
tydeleg i alle deler av bygda. Tydelegast er det i svake hokjønnsord (kake = ka|k)
og infinitiv av svake verb (glømme = gqø|mm).

1.4 Kasusbruk

Som i dei fleste midtnorske målføre har surndalsmålet ei bunden dativform av alle
substantiv. Dette er dei viktigaste bruksmåtane:
1. Omsynsled: vi må ji fåqqKa mat
2. Etter visse preposisjonar som krev dativ: du må ta kakån9n9 tu åmmn1a
3. Etter preposisjonar som krev dativ når vi er på ein plass, men akkusativ når vi

flyttar oss dit: e he vårre på skuqå e dag, mænn e ska iKKe på skuqin9n9 att e
mårrgå

4. I samband med visse verb: du må jA|qqp oMMå me lækkså / vi he byt9t9 urå
5. I samband med visse adverb: for godt, kvitt, lik, redd, skuldau, skyld, vars: de va
færgått1 4nå å bqi-me gar1a / ho e lik fåqqKa sin / e bqi Ke va¤S sa små fqeKKå
Genitiv finst det berre restar av, men preposisjonen te krev ofte bruk av genitiv:
vi ska te Bøvras e mårrgå å varra der te månndags  / vi va¤¤T sit9t9an9n9 o|pp te
nattan9n9
Pronomena har også dativformer.
Sjå 7.2. Preposisjonar og 3. Verb som gjerne vil ha dativ
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2. SUBSTANTIV (namnord)

2.1 Hankjønnsord
2.1.1 Sterk hankjønnsbøying med -a i fleirtal

Eintal Fleirtal
Ubunden Bunden Dativ Ubunden Bunden Dativ Nynorsk
gut gut1n gut1a guta gutan99n9 gutå gut
kar kar1n kar1a karra karran9n9 karrå kar
dag da1n daj1a dagga daggan9n9 daggå dag
hAg hA1n hAj1a hAua hAuan9n9 hAuå haug
tæg tæ1n tæj1a tæga tægan9n9 tægå teig
stav stav1en stav1a stava stavan9n9 stavå stav
Kæpp Kæpp1en Kæpp1a Kæppa Kæppan9n9 Kæppå kjepp
stakk staKK1en staKK1a stakka stakkan9n9 stakkå stakk
knagg knajj1en knajj1a knagga knaggan9n9 knaggå knagg
reMM rin9n91en rin9n91a reMMa reMMan9n9 reMMå ring
støMM styn9n91en styn9n91a støMMa støMMan9n9 støMMå styng
lyKKyl9l9 lyKKyl9l9n lyKKyl9l9a lyKKyl9l9a lyKKyl9l9an9n9 lyKKyl9l9å nøkkel
åk1er åk1ern åk1ra åkra åkran9n9 åkrå åker

2.1.2 Sterk hankjønnsbøying med -e i fleirtal
sAu sA1n sAu1a sAue sAuin9n9 sAuå sau
vægg vejj1en vejj1a vejje vejjin9n9 vejjå vegg
bækk beKK1en beKK1a beKKe beKKin9n9 beKKå bekk
stræMM stren9n91en stren9n91a stren9n9e stren9n9in9n9 stren9n9å streng

2.1.3 Sterk hankjønnsbøying med vokal til slutt
mo mo1n mo1nå/mo1a moa moan9n9 moå mo
bø bø1n bø1nå/bø1a bøa bøan9n9 bøå bø
s9y/S9ø S9y1n/s9ø1n S9y1nå/s9ø1a S9øa S9øan9n9 S9øå sjø

2.1.4 Sterk hankjønnsbøying med omlyd
fot fot1n fot1a føt føt1n fotå fot

2.1.5 Svak hankjønnsbøying
stabbe stabbin9n9 stabbå stabba stabban9n9 stabbå stabbe
on9n9e on9n9in9n9 oMM9å oMMa oMMan9n9 oMMå unge
skujje skujjin9n9 skuggå skugga skuggan9n9 skuggå skugge
bakka bakkan9n9 bakkå bakka bakkan9n9 bakkå bakke
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2.2 Hokjønnsord

2.2.1 Sterk hokjønnsbøying med -e i fleirtal
bøggd bøggd1a bøggd1n bøggde bøggdin9n9 bøggdå bygd
fqis fqis1a fqis1n fqise fqisin9n9 fqiså flis
dAr dAr1a dA¤1N dArre dArrin9n9 dArrå dør
kqAv kqAv1a kqAv1en kqAve kqAvin9n9 kqAvå klauv

2.2.2 Sterk hokjønnsbøying med -er i fleirtal
sæMM sen9n91a sen9n91en sæMM1er sæMM1ern sæMMå seng

2.2.3 Sterk hokjønnsbøying med -a i fleirtal
myr myr1a my¤1N myra myran9n9 myrå myr
æqqv æqqv1a æqqv1en æqqva æqqvan9n9 æqqvå elv
vik viK1a viK1en vika vikan9n9 vikå vik
Ay Ay1a A1n Aya Ayan9n9 Ayå øy
KærreMM Kærrin9n9a Kærrin9n9en KærreMMa KærreMMan9n9 KærreMMå kjerring

2.2.4 Sterk hokjønnsbøying med omlyd
han9n9 han9n91a ha1n9n9 hen9n9 he1n9n9 han9n9å hand
tån9n9 tån9n9a tå1n9n9 ten9n9 te1n9n9 tån9n9å tann
bok boK1a boK1en bøk1er bøk1ern bokå bok
rot rot1a rot1n røt1er røt1ern rotå rot
tåMM tån9n91a tån9n91en tæMM1er tæMM1ern tåMMå tong
dråk dråK1a dråK1en drek1er drek1ern dråkå jente
gqo gqo1a gqo1n gqø gqø1n gqo1nå glo
rå rå1a rå1n re re1n rå1nå krå
ku ku1a ku1n Ky Ky1n ku1nå ku

2.2.5 Svak hokjønnsbøying
A|s Aså Asån9n9 Aså Asån9n9 Aså ause
SJo|¤¤T SJo¤¤Tå SJo¤¤Tån9n9 SJo¤¤Tå SJo¤¤Tån9n9 SJo¤¤Tå skjorte
ækk1er ækkrå ækkrån9n9 ækkrå ækkrån9n9 ækkrå ekre/eng
Stuå Stuå stuån9n9 Stuå stuån9n9 Stuå stue
vekku vekku vekkun9n9 vekkuå vekkuån9n9 vekkuå veke
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2.3 Inkjekjønnsord
2.3.1 Vanleg inkjekjønnsbøying
hus hus1e husa hus hus1a huså hus
tak taK1e taKa tak taK1a takå tak
møt møt1e møta møt møt1a møtå møte
styKKe styKKe styKKa styKKe styKKa styKKå stykke

2.3.2 Særskilt bøying
kne kne1e knea kne knenn1an9n9 knenn1å kne

3. VERB

Verb som gjerne vil ha dativ:

anse, brynne (gi vatn), byte, følgje, føye, gagne, gjete, handle, helse, høve, kjone,
leiast (vera lei), lette, likjast, likne, lykkast, lyse, lystre (vera lydig), mørkje (stå i
lyset for), møte, måte (passe), nå, ottast, skifte, stelle, takke, tene, tru, vennast
Faste uttrykk: hakka tånnå, hætta navvå (hyttar med neven), rukka naså, ranga auå,
bles naså, stappa fotå
VVil9l9 du bry|n9n9 ku1nå? Ska vi by|t stoqå? Kan9n9 du fAqqje oMMå hæm? De e 4Ke ve¤T
å fA|y oMMå. De gaMMna iKKe fåqqKa. Han9n9 ska je|t sAuå. Han9n9 driv å han9n9la
hæsstå. Du må hæ|lls 4nå frå me. Ne vekku høve iKKe hånnå. He du Kona kaqqvå?
Vi læiest sa ka|l9l9 vera. Ho liKest iKKe fåqqKa sin. De løkkast 4nå iKKe å få-se-ti
KærreMM. OMMan9n9 lysstra 4Ke lerarå læMM1er. Ta e mat så måta mon9n91a. De va så
vit9t9 kattå nådd nåv1en. De e så ra¤T att 4n kan9n9 4Ke tru di.

3.1 Svake verb
3.1.1 A-verb

Infinitiv Presens Preteritum Perf.part Nynorsk
lavva lavva lavva lavva lova
svarra svarra svarra svarra svara
ka|sst kassta kassta kassta kaste
kqatt1er kqattra kqattra kqattra klatre
hevv1eq hevvqa hevvqa hevvqa høvle
løkkast løkkast løkkast løkkast lykkast
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3.1.2 E-verb
mø|t møte møtt møtt møte
gqø|mm gqømme gqømmt gqømmt gløyme
by|t byte byt9t9 byt9t9 byte
Kø|p Køpe Køfft Køfft kjøpe
stA|p stApe stAfft stAfft støype
A|s Ase Asst Asst ause
spe|n9n9 spen9n9e spen9n9t spen9n9t spenne
sti|l9l9 stil9l9e stiHHt stiHHt stille
A|y Aye ød9d9 ød9d9 øyde
græ|i græie gred9d9 gred9d9 greie
brA|t brAte brøt9t9 brøt9t9 brøyte
fAqqje fAqqje fAqt fAqt følgje
spæKe spæKe spækt spækt spækje
bæje bæje bækt bækt bægje
rin9n9e rin9n9e reMMt reMMt ringje
hen9n9e hen9n9e hæMMt hæMMt hengje
veKKe veKKe vækkt vækkt vekkje
byjje byjje bøggd bøggd byggje
sløKKe sløKKe slAkkt slAkkt sløkkje
trøn9n9e trøn9n9e trAMMt trAMMt trengje
levva levve levvd levvd leva

3.1.3 Kort-verb
nå når nådd nådd nå
tru trur trud9d9 trud9d9 tru
fri frir frid9d9 frid9d9 fri
ro rør rådd rådd ro
gro grør grådd grådd gro

3.1.4 Modale hjelpeverb
vil9l9a vil9l9 vil9l9a vil9l9a vilja
kon9n9a kan9n9 kon9n9 kon9n9a kunna
skol9l9a ska skol9l9 skol9l9a skulla
måtta må mått måtta måtta
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3.1.5 Andre svake verb
Kø|r Køre KAr KA¤¤T køyre
hø|r hørre hAr hA¤¤T høyre
sæ|i sie sa sakkt seie
lægg lægg la lakkt leggje
sæq sæq sæqT sæqT selje
SJAq SJAq SJAqT SJAqT skilje/skylje
spAr spAr spor spo¤T spørje
ha he ha hafft ha
æga æg ått ått eige
jærra jær jor jo¤¤T gjera
vætta væt vesst vesst vita

3.2 Sterke verb
3.2.1 Regelrette
SJærra SJær skar skårre skjera
stæqqa stæq Staq ståqqe stela
dætta dætt datt dåtte detta
SJæqqv SJæqqv skaqqv skåqqve skjelve
bit bit bæt bette bite
SJin SJin SJæn SJenne skine
trivast triffst træffst trevvest trivast
stryk stryk strAk stråKKe stryke
fqyg fqyg fqAg fqåjje flyge
kqyv kqyv kqAv kqåvve klyve
SJyt SJyt skAt skåtte skyte
by by bAu bøe by
kry kry krAu krøe kry
sy sy sAu søe syde
brin9n9 brin9n9 bran9n9 bron9n9e brenne
bit9t9 bit9t9 batt bon9n9e binde
spreMM spreMM spraMM spron9n9e springe
sprekk sprekk sprakk sproKKe sprekke
søMM søMM såMM sån9n9e syngje
sømm sømm såmm såmme symje
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rAss rAss råss råsse rysje
sAkk sAkk såkk såKKe søkke
nAgg nAgg någg nåjje nøgge
hågg hAgg hågg håjje hogge
såvva sAv såv såvve sova
læssa les las lesse lesa
dræppa drep drap dreppe drepa
farra fer for fårre fara
grava grev grov gråvve grava
mæqqa meq moq måqqe mala
æqqa eq oq åqqe ala

3.2.2 Uregelrette
varra e va vårre vera
bqi bqi va¤¤T vå¤¤Te bli/verte
ga går jikk gått gå
sta|t / sta|n9n9 står sto stått stå
få får/fe fekk fått få
S9å S9er såg S9it9t9 sjå

4. TALORD
Tal Grunntal Ordenstal Tal Grunntal Ordenstal
  1 æn, æi, et9t9 fø|sst 14 fjo¤¤Tå fjo¤¤Tan9n9
  2 to an9n91er 15 fæmmtå fæmmtan9n9
  3 tri træ|i 16 sækkstå sækkstan9n9
  4 fir fje|r 17 syKKå syKKan9n9
  5 fæmm fæ|mmt 18 aKå aKan9n9
  6 sækks S9e|tt (s9i|t9t9) 19 niKKå niKKan9n9
  7 S9u S9uan9n9 20 Ku| Kuan9n9
  8 å|tt åttan9n9 30 Træddve (trætti) træddeft
9 ni| nian9n9 40 fø¤¤T1i fø¤¤T1ian9n9

10 ti| tian9n9 70 S9utt1i S9utt1ian9n9
11 yl9l9Av yl9l9Aft 80 ått1i ått1ian9n9
12 tåqqv tå|qT 90 nit9t91i nit9t91ian9n9
13 trættå trættan9n9 100 hon9n91er hon9n9ran9n9
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5. ADJEKTIV

5.1. Einstavingsstammer

Attributiv (saman med substantivet)
Ubunden form Bunden f. nom. Bunden f. dativ Nynorsk

han æn fin duk na fin duK1en me sa fin duK1a
ho æi fin mu|gg na fin muggå me sa fin muggån9n9
inkj et9t9 fint bor ta fin bor1e me sa fin bora
fleirtal fine bor sa fin bor1a me sa fin borå
flt. ho fina muggå sa fin muggån9n9 me sa fin muggå

Substantivisk  (utan substantiv attmed)
han æn fin-æn na finin9n9 me sa fi|n
ho æi fin-æi na finå me sa fi|n
inkj et9t9 fint-et9t9 ta fi|n me sa fi|n
fleirtal nåre fine sa fi|n me sa fi|n
flt. ho nåra fina sa fi|n me sa fi|n

Predikativ (etter verbet)
han han9n9 e så fin
ho ho e så fin
inkj de e så fint
fleirtal dæmm e så fin

fin
brun
grøn
gul
hard
mjuk
smal
tjukk
tunn
blakk
tom
grom
trong
kvalm
klår

Vanlege lydforandringar frå grunnform til inkjekjønnsform:

bqå – bqått ny – nyt9t9 fri – frit9t9
græi – gret9t9 spæi – spet9t9 læi – let9t9
gAu – gøt9t9 snAu – snøt9t9 dAu – døt9t9
fqat – fqatt kvit – kvit9t9 bqAt – bqøt9t9
låg – låkt støgg - støkkt
jup – jufft grov – grofft jev – jeft
lAs – lAsst jøs – jøsst
stor – sto¤¤T stær5r5k – stæ¤¤T vil9l9 – viHHt
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5. 2.Tostavinngsstammer

5.2.1. Adjektiv på –en

Attributiv (saman med substantivet)
Ubunden form Bunden f.   nom. Bunden f. dativ Nynorsk

han æn frøKin9n9 kåsst na frøk1n kåsst1n me sa frøk1n
kåsst1a

ho æi frøKa ka|k na frøk1n kakå me sa frøk1n
kakån9n9

inkj et9t9 frøKe styKKe ta frøk1n styKKe me sa frøk1n
styKKa

fleirtal frøkne styKKe sa frøk1n styKKa me sa frøk1n
styKKå

flt. ho frøkna kakå sa frøk1n kakån9n9 me sa frøk1n kakå
Substantivisk (utan substantiv attmed)

han æn frøKin9n9-æn na frøknin9n9 me sa frøk1n
ho æi frøKa-æi na frøknå me sa frøk1n
inkj et9t9 frøKe-et9t9 ta frøk1n me sa frøk1n
fleirtal nåre frøkne sa frøk1n me sa frøk1n
fl. ho. nåra frøkna sa frøk1n me sa frøk1n

Predikativ (etter verbet)
han han9n9 e så frøKin9n9
ho ho e så frøKa
inkj de e så frøKe
fleirtal dæmm e så frøk1n

frøkjen
smøkjen
kokjen
tykkjen
snykkjen
baskjen
tuskjen
kjørkjen

Elles er mønsteret slik:
åpin9n9 – åpa – åpe – åpne – åp1n  (open)
fa¤Lin9n9 – fa¤La – fa¤Le – fa¤LNe – fa¤L1N  (farleg)
tol9l9in9n9 –  tol9l9a – tol9l9e – tol9l9ne – tol9l91n  (tullete)

kåbbqin9n9 – kåbbqa – kåbbqe – kåbbqene – kåbbqen (koblen)
Dei fleste adjektiva som endar på -leg i skriftspråket, har gått over i ”open”-gruppa
i surndalsmålet. Partisippform av sterke verb bøyest etter same mønsteret, likeins
samansette adjektiv på –voren (aldervoren)
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5.2.2. Adjektiv på –ig, –au:

Ubunden form Bunden f. nom. Bunden f. dativ Nynorsk
han æn fyrAu kar na fyrAu kar1n me sa fyrAu kar1a
ho æi fyrAu Ke|l9l9 na fyrAu Kel9l9å me sa fyrAu

Kel9l9ån9n9
inkj et9t9 fyråkt

kvin9n9fåqqk
ta fyrAu

kvin9n9fåqqKe
me sa fyrAu

kvin9n9fåqqKa
fleirtal fyrAue karra sa fyrAu karran9n9 me sa fyrAu karrå
fl. ho. fyrAua Kel9l9å sa fyrAu Kel9l9ån9n9 me sa fyrAu Kel9l9å

fyrug
hjartug
onnug
måttug
dygdug

Mønsteret for adjektiv på -ig: kånnsti – kånnstekt – kånnstie – kånnsti
(kunstig, rar)

5.2.3. Andre tostavings adjektiv
Adjektiv på -åt, -a, -le(leg) er ubøygde
Adjektiv på -all, -ull bøyest som einstavingsstammer (tagall, tummull)

5.3. Komparasjon (gradbøying)

Positiv Komparativ Superlativ
fin finar finast
frøKin9n9 frøknar frøknast

Hovud-
regel

fyrAu fyrAuar fyrAuast
laMM læMM1er læMMst
toMM tøMM1er tøMMst
stor stA|r stAsst
lettin9n9 min9n91er min9n9st

Unna-tak

små sme|r smæsst

Substantivisk superlativ (utan substantiv attmed)
han na finastin9n9 na læMMstin9n9 na stAsstin9n9 na min9n9stin9n9
ho na finastå na læMMstå na stAsstå na min9n9stå
inkj ta finast ta læ|MMst ta stA|sst ta mi|n9n9st
fl.tal sa finast sa læ|MMst sa stA|sst sa mi|n9n9st sa smæ|sst
dativ me sa finast me sa læ|MMst me sa stA|sst me sa mi|n9n9st me sa smæ|sst
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6. PRONOMEN
6 .1. Personlege

Eintal Fleirtal
Nom. Akk. Dativ Gen. Nom. Akk. Dativ Gen. Nn

1 e me me vi åss åss vi

2 du de de di dåkkå dåkkå dåkkår de
han9n9 han9n9 hånnå hass dæmm dæmm dæmm derras han

/dei
ho ho hænna hænna ho

3

de de di (åt di) det
Kortformer: ’n = han, ’å = ho, ’nå = hånnå, ’na = henna

6.2. Eigedomspronomen
Nominativ. Dativ Nynorsk

han duK1en min9n9 (vår) me duK1a min (vår)
ho muggå mi  (vår) me muggån9n9 min (vår)
inkj bor1e mit9t9  (vå¤¤T) me bora min  (vår)
fleirtal bor1a min  (vår) me borå min  (vår)

min
din
sin
vår

6.3. Peikande (denne)
Denne her Denne der
Nominativ Dativ Nominativ Dativ

Han/hokj ne duK1en se duK1a na muggå sa muggån9n9
Inkjekj te hus1e se husa ta bor1e sa bora
Fleirtal se hus1a se huså sa muggån9n9 sa muggå

7. PREPOSISJONAR OG RETNINGSORD
Retningsord er i utgangspunktet adverb, men i samansettingar opptrer dei i ulike
ordklassar. Samansetting av retningsord og preposisjon er svært vanleg. Saman-
sette preposisjonar styrer som regel same kasus som den opphavlege preposisjonen.

7.1 Retningsord
Til staden Komparativ Superlativ På staden Frå staden
Asst Asst1er Asstest (Assti) Asståfrå
væsst væsståfrå
sø syn9n9åfrå
nor noråfrå
opp øv1er øsst o|pp åvvåfrå
ne ne|r nesst ne| neåfrå
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in9n9 in9n91er inn9str i|n9n9 in9n9åfrå
ut yt9t91er ysst u|t utåfrå
framm fræmm1er fræmmst fra|mm frammåfrå
att att1er attest (atti) attåfrå
hit hit1er hitest her her1efrå / heå
dit der der1efrå / deå
hæm hæm1er hæmest hæ|m hæmåfrå
bo¤¤T bo¤¤T1er bo¤¤Test bo|¤¤T bo¤¤tåfrå

7.2 Preposisjonar
7.2.1 – som styrer akkusativ:

jønnå, ejønn1å, Asstjønnå, oppjønnå, nynå (nedgjennom), in9n9jønnå, utjønnå,
frammjønnå, attjønnå, bo¤¤Tjønnå;
-fær, Asstafær, syn9n9afær, norafær, åvafær, neafær, in9n9afær, utafær,
frammafær, attafær, hitafær, hæmafær, bo¤¤Tafær;
omm, Asstomm, væsstomm, syn9n9omm, noromm, åvomm, neomm, in9n9omm osv;
evve, Asstevve, oppevve, neevve, in9n9evve, utevve, frammevve, hitevve osv;
fAr, (om tid: ikkje før laurdagen); kreMM, ekreMM1, ron9n9t, tesst (om tid: inntil)

7.2.2 – som styrer akkusativ eller dativ:
på, oppå, neppå, in9n9på, utpå, frammpå, attpå, hæmpå, bo¤¤Tpå;
e, ti, oppi (pi), ni (nedi), in9n9i, uti, frammi, atti, hæmi, bo¤¤Ti;
myl9l9å; pon9n9, pon9n9i, oppon9n9, neon9n9, in9n9on9n9, atton9n9, bo¤¤Ton9n9;
å (på, i stadnemning, ofte ub. form: her å gar (her på garden), Austigard å Monå,
i tidfesting: å lAdan (på laurdag); fær (for), færre (føre)

7.2.3 – som styrer dativ:
frå, Asståfrå, syn9n9åfrå, noråfrå, åvvåfrå, neåfrå, in9n9åfrå, utåfrå, frammåfrå,
attåfrå, her1efrå, der1efrå, hæmåfrå, bo¤¤Tåfrå;
åt, Asståt, oppåt, neåt, in9n9åt, utåt, frammåt, attåt, hitåt, hæmåt, bo¤¤Tåt;
mot, emot1, oppemot, frammemot, bo¤¤Temot osv.;
ette, me, on9n9a (unna), tu (or), tå (av)
(i eldre mål istf. Asstafær, syn9n9afær osv: Asstate, syn9n9ate, norate, åvate, neate,
in9n9ate, utate, hæmate, bo¤¤Tate)

7.2.4. – som styrer genitiv:
te (til): te ga¤S, te ve¤S, te nattan9n9, te Gqeres (Glærem)
(i motsetting til åt med dativ: åt gar1a, åt vera, åt natt1n, åt bøggd1n)


